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Geachte dames en heren, 
 
 
Inleiding 

 
Aanleiding 
Vanaf 20 mei jl. is door vervoerder Connexxion er een proef uitgevoerd met buitencamera’s op bussen in 
Amersfoort. Wij hebben u toegezegd deze proef te evalueren en de resultaten met u te delen. 
 
Voorgeschiedenis 
Als gevolg van enkele incidenten in Amersfoort in 2015 waarbij bussen zijn bekogeld met stenen, heeft er op 8 
oktober 2015 een overleg plaatsgevonden tussen de heer Bolsius (burgemeester Amersfoort), mevrouw Verbeek-
Nijhof (gedeputeerde provincie Utrecht) en de heer Bijleveld (regiomanager Connexxion). Als uitkomst van dit 
overleg is overeengekomen dat Connexxion een proef zou gaan doen met buitencamera’s op de betreffende 
buslijnen in Amersfoort. Omdat er nog geen ervaringen waren met buitencamera’s, met als doel het verhogen van 
de sociale veiligheid, is besloten eerst uitvoerig onderzoek te laten doen door de vervoerder naar de juridische 
aspecten (vooral privacy) van deze proef, alvorens te starten met de proef. 
 
Essentie / samenvatting: 
Als gevolg van enkele incidenten in Amersfoort is vervoerder Connexxion in mei 2016 is begonnen met een proef 
met buitencamera’s op de buslijnen 5 en 6 in Amersfoort. Hierover is ook overlegd met de gemeente en de politie 
Midden Nederland. De proef had een looptijd van 6 maanden. Aan Connexxion hebben we gevraagd de proef te 
evalueren. Voor de start van de proef, heeft uitvoerig juridisch onderzoek plaatsgevonden naar met name het 
privacy element van het cameratoezicht. Uit dat onderzoek bleek dat er vanwege de ernst van de incidenten 
voldoende grond bestond om een proef met buitencamera’s te starten.  
Er kan niet eenduidig worden geconcludeerd of de proef geslaagd is. Tijdens de looptijd van de proef zijn er geen 
incidenten geweest in Amersfoort, maar er kan niet worden aangetoond dat dit een (direct) gevolg is van het 
cameratoezicht. De proef heeft vooral juridische kennis opgeleverd over de mogelijkheden en voorwaarden voor 
het filmen met buitencamera’s op een bus. Daarnaast heeft het inzicht gegeven in de bruikbaarheid van de 
camera’s. In die zin is de proef geslaagd. Aangezien er geen incidenten meer zijn voorgevallen, bestaat niet 
langer een directe aanleiding om te blijven filmen. Het juridisch onderzoek heeft ook aangetoond dat zonder deze 
directe grond er onvoldoende juridische basis meer is om opnames te blijven maken. Dat is ook de mening van 
gemeente en politie. De buitencamera’s zijn daarom op 20 november jl. door Connexxion uitgezet. Het is 
overigens ook maar zeer de vraag volgens betrokkenen of de  camerabeelden bruikbaar zouden zijn voor het 



 

  

 

opsporen van daders. Zijcamera’s geven tijdens het rijden geen herkenbaar beeld en stilstaand alleen indien de 
locatie voldoende belicht is. Wel is de verwachting dat de cameratechnologie steeds beter wordt, waardoor dit 
probleem wellicht op termijn kan worden opgelost. 
 
Meetbaar / beoogd beleidseffect 
Verbeteren sociale veiligheid in het openbaar vervoer. 
 
Conclusies proef 

Juridisch onderzoek proef 
Dit is wellicht het belangrijkste onderdeel van de proef gebleken. Er was in Nederland nog geen ervaring met 
buitencamera’s met als doel het verbeteren van de sociale veiligheid. Onderzoek in opdracht van de vervoerder 
door een advocatenkantoor heeft uitgewezen dat per geval zal moeten worden afgewogen of het belang van de 
bescherming van reizigers en chauffeurs zwaarder weegt dan het recht op bescherming van de persoonlijke 
levenssfeer van de betrokkenen. Gezien de (ernstige) incidenten in Amersfoort was dat volgens de advocaat wel 
het geval. Om de impact op de persoonlijke levenssfeer zoveel mogelijk te beperken, is de proef duidelijk in tijd 
en plaats gelimiteerd. Daarbij werd duidelijk dat als het risico wegvalt of vermindert er onvoldoende gronden zijn 
om door te gaan met het buitencameratoezicht. Dit wordt ook vanuit de praktijk bevestigd door de gemeente en 
de politie. 
 
Aantal voorvallen tijdens en voor de proef 

Vorig jaar zijn er 3 incidenten geweest in Amersfoort op de buslijnen 5 en 6 waar met een steen naar een bus is 
gegooid. Sinds de start van de proef eind mei hebben zich geen incidenten meer voorgedaan in Amersfoort. 
Echter kan niet zonder meer de conclusie worden getrokken dat het afnemen van het aantal incidenten is 
veroorzaakt door de proef. Het aantal incidenten met stenen is in algemene zin zowel binnen de gehele provincie 
Utrecht (sinds juni ook geen incidenten meer geweest met stenengooiers in de U-OV concessie) als in heel 
Nederland sterk afgenomen.  
 
Communicatie over de proef in relatie tot het aantal incidenten 

Op verzoek van de politie en Connexxion is ervoor gekozen om niet proactief te communiceren over de proef. 
Hiervoor is gekozen vanwege het mogelijke averechtse effect van de communicatie. Veel media aandacht over 
de proef kan een aanlokkend effect hebben op de overlastplegers. Vanwege de minimale communicatie kan 
geconcludeerd worden dat er slechts een geringe preventieve werking is uitgegaan van de inzet van camera’s 
omdat het aan de bus zelf amper te zien was dat er camera’s waren gemonteerd. 
 
Bruikbaarheid beelden en ervaringen verschillende typen camera’s 
Er zijn geen incidenten geweest, waardoor het niet nodig is geweest de camerabeelden uit te lezen. Feitelijk is 
dus niet geconstateerd of de beelden bruikbaar zijn voor persoonsherkenning. Tests voor de start van de proef 
met diverse typen camera’s hebben uitgewezen dat de frontcamera’s de beste beelden opleveren. Zijcamera’s 
geven tijdens het rijden geen herkenbaar beeld en stilstaand alleen indien de locatie voldoende belicht is. Juist de 
zijcamera’s zouden goede beelden moeten kunnen tonen om echt meerwaarde te hebben. Opgemerkt moet 
worden dat de technologische ontwikkeling snel gaat en dat camera’s in de toekomst waarschijnlijk beter 
bruikbaar kunnen zijn.  
 
Mogelijkheden continueren van cameratoezicht op lijn 5 en 6 na de proef 
Vanwege het zwaarwegende privacyaspect moeten de camera’s zonder directe aanleiding in de vorm van een 
nieuw incident worden uitgezet. Aangezien er tijdens de looptijd van de proef geen incidenten meer hebben 
plaatsgevonden, bestaat onvoldoende grond voor verlenging van de proef. Daarom zijn de camera’s per 20 
november jl. uitgezet. Daarover zijn alle betrokken partijen eensluidend. 
 
Mogelijkheden inzetten cameratoezicht buitenzijde bus op andere buslijnen  
Het is alleen mogelijk om cameratoezicht aan de buitenzijde op andere buslijnen te voeren in de concessie indien 
daar een directe aanleiding voor is. Daarnaast moet gerealiseerd worden dat het in de praktijk erg lastig 
uitvoerbaar is om slechts één buslijn uit te rusten met buitencamera’s omdat busdiensten gekoppeld worden en 
bussen op eindpunten doorrijden als een andere lijn. Bussen volledig vrijmaken voor exploitatie op één lijn is erg 
kostbaar. 
 
Afstemming met gemeente, politie en OM en overige betrokkenen 

Aan het einde van de proef heeft een evaluatiegesprek met politie, gemeente en Connexxion plaatsgevonden. 
Geconcludeerd is dat er tijdens de gehele proef een coöperatieve houding van alle betrokkenen is geweest. 
Tijdens de overleggen voor de start van de proef is duidelijk geworden dat er een grote behoefte was aan een 
zorgvuldige juridische uitwerking van de vraagstukken. Een bijkomend voordeel van de proef, en de gesprekken 
daarover met alle partijen, is dat de verschillende partijen elkaar nu nog makkelijker weten te vinden. Ook is het 
onderlinge begrip vergroot.  
 
Eindconclusie 



 

  

 

Er kan niet eenduidig geconcludeerd worden dat de proef geslaagd is. Er zijn geen incidenten meer geweest in 
Amersfoort. Dat is natuurlijk positief en wat beoogd was met de proef, echter is niet af te leiden dat dit het 
(directe) gevolg is van de proef. Het lijkt er meer op dat het stenengooien naar bussen in bepaalde kringen tijdelijk 
een “trend” was en dat dit inmiddels weer is overgewaaid. Ook elders in de provincie en landelijk zijn dit soort 
incidenten fors afgenomen. De proef heeft vooral juridische kennis opgeleverd over de mogelijkheden en 
voorwaarden voor het filmen met buitencamera’s op een bus. Daarnaast heeft het inzicht gegeven in de 
bruikbaarheid van de camera’s. In die zin is de proef geslaagd. De vraag is of buitencamera’s een adequaat 
middel zijn om de sociale veiligheid te vergroten. Dit kan op basis van de proef niet met zekerheid worden 
gesteld. Of de camera’s daadwerkelijk bruikbaar zijn bij het opsporen van overlastgevers is de vraag. Zeker bij 
een rijdende bus in het donker lijken de beelden niet goed bruikbaar te zijn.  
Door alle partijen is geconcludeerd dat vooral ingezet moet worden op preventie in plaats van repressie. 
Cameratoezicht aan de buitenzijde van de bus is een repressieve maatregel en daarmee sluitstuk van andere 
maatregelen en in principe een tijdelijke en plaats gebonden maatregel. In het voorkomen van incidenten wordt 
veel verwacht van het nog verder intensiveren van de samenwerking tussen politie en vervoerders (en 
gemeenten). Dit is ook de reden dat het TRIAS (Transparant Registratie Incidenten Analyse Systeem) traject is 
gestart. Het gaat dan om een structurele intensieve samenwerking waarbij incidenten worden gedeeld tussen 
politie en vervoerbedrijven. 
 
Financiële consequenties 

De proef was opgenomen in het Innovatieplan Connexxion 2016. De maatregelen uit dit plan zijn gefinancierd 
door de provincie. U bent hierover per brief van 2 februari jl. geïnformeerd 
 
Vervolgprocedure/voortgang 

De proef is door Connexxion per 20 november jl. beëindigd. Zes maanden na het aanzetten zijn de camera’s op 

buslijn 5 en 6 in Amersfoort uitgezet. 
 
Concreet voorliggende vraag aan statencommissie / Provinciale Staten  

Kennis te nemen van deze brief. 
 
 
Gedeputeerde Staten van Utrecht, 
 
 
 
De voorzitter, 
 
 
  
De secretaris,  
 


